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سرویس سیاســی - در نهایــت، نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی با اســتعفای عبدالکریم 
حســین زاده از نمایندگی مجلس بــرای فعالیت 
بــه عنوان معــاون رئیس جمهور در امور توســعه 
روستایی و مناطق محروم کشور با ۱۵۶ رأی موافق، 
۶۹ رأی مخالــف و ۵ رأی ممتنــع از مجموع ۲۴۶ 
رأی، موافقــت کردند. با صدور حکمی از ســوی 
رئیس جمهور، »عبدالکریم حســین زاده« به سمت 
معاون رئیس جمهور در امور توســعه روســتایی و 

مناطق محروم کشور منصوب شد.
 رئیس جمهور با صدور حکمی ضمن انتصاب 
عبدالکریم حسین زاده به سمت معاون رئیس جمهور 
در امور توســعه روستایی و مناطق محروم کشور، 
از وی خواســت در راســتای بهبود شرایط زندگی 
روستاییان و ارتقای شاخص های توسعه روستایی 
با تاکید بر نقش روستاییان در تحقق اقتصاد مقاومتی 

پیگیری و نظارت لازم را به عمل آورد.
 مسعود پزشکیان در حکم انتصاب عبدالکریم 
حســین زاده به سمت معاون رئیس جمهور در امور 

توسعه روســتایی و مناطق محروم کشور، تصریح 
کرده اســت: انتظار دارد بــا اتکا به خداوند متعال و 
در چارچوب قانون اساسی، اهداف سند چشم انداز، 
سیاســت های کلی مصوب مقــام معظم رهبری 
)مدظله العالی(، برنامه هفتم پیشــرفت و با رعایت 
منشــور اخلاقی کارگزاران دولــت چهاردهم؛ در 
راستای بهبود شــرایط زندگی روستاییان و ارتقای 
شــاخص های توسعه روســتایی با تاکید بر نقش 
روســتاییان در تحقق اقتصــاد مقاومتی، پیگیری و 

نظارت لازم را به عمل آورید.
  در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی، 
بررســی تقاضای استعفای عبدالکریم حسین زاده، 
نماینده نقده و اشنویه از نمایندگی مجلس شورای 

اسلامی در دستورکار قرار گرفت.
 در نهایت، نمایندگان مجلس شورای اسلامی با 
استعفای عبدالکریم حسین زاده از نمایندگی مجلس 
برای فعالیت به عنوان معاون رئیس جمهور در امور 
توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با ۱۵۶ رأی 
موافــق، ۶۹ رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع 

۲۴۶ رأی، موافقت کردند.
 پیش از این، نمایندگان مجلس روز چهارشنبه 
)۴ مهر ماه( نیز این موضوع را بررسی، اما با استعفای 
حســین زاده از نمایندگی مجلس شورای اسلامی 
مخالفــت کرده بودند و مجدداً تقاضای اســتعفای 
حســین زاده اعلام وصول و در دستورکار مجلس 
قرار گرفت که این بار نمایندگان با آن موافقت کردند.

حسین زاده رسماً معاون رئیس جمهور شد

تغییر مدل حضور ایران در اکسپوی ژاپن؛ نگرانی از 
تکرار فرصت سوزی ها

سیاسی

رئیس جمهور بر ضرورت و اهمیت حضور بخش خصوصی و سرمایه گذاران خارجی در حوزه توسعه زیرساخت ها و اسکله ها تأکید کرد
 و گفت: سرمایه گذاران خارجی نیز می توانند در اسکله های ایران سرمایه گذاری کنند.

حکایت اهل سیاســت در سرزمین ما حکایت غریبی است. تا وقتی در 
مصــدر امور اجرایی بزرگ قرار نگیرند از موانع و مصیبت های واقعی عالم 
سیاســت درک درســتی ندارند. وقتی هم ملتفت می شوند ماجرا از چه قرار 
اســت موعد مسئولیتشان به ســر می آید و باید بروند جای دیگری مشغول 

شوند و یا این که کلا حیات سیاسی شان خاتمه می یابد.
عده ای هم تا وقتی رســما از عرصه سیاست کنار گذاشته نشوند درکی 
از واقعیت نمی یابند.بخش اعظمی از آن ها که امروزه اصلاح طلبشــان می 

خوانیم از این زمره اند.
 آرمانخواهان رادیکالی که به برکت رد صلاحیت از ســاحت سیاســت 
کنار گذاشته شدند و این فرصت را یافتند تا هم کمی مطالعه کنند و هم مهم 
تر از آن از بیرون به خودشان و مصیبت هایی که برای دیگران رقم زدندنگاه 

کنند. البته همه سیاست مداران مشمول این حکم نمی شوند. 
بیشــتر، سیاســتمدارانی اهل عبرت گرفتن و یادگیــری اند که دغدغه 
آموختن وسودای بهتر شدن اوضاع ملک و مردم را در سر دارند وگرنه آن که 
به خیال ثروت اندوزی و قدرت طلبی قدم در این راه می گذارد هزار ســال 
هم اگر از عمرش بگذرد چیزی بر فهم و درکش از عالم افزوده نمی شــود.  
اما علی لاریجانی جزو معدود سیاستمداران اهل کتاب این سرزمین است. 

شاید یک علتش این باشد که او علاوه بر تحصیل در رشته فلسفه سالیان 
ســال مدیریت کلان فرهنگی را عهده دار بود و این توفیق اجباری سبب می 
شد تا از کتاب و خواندن فاصله نگیرد.  سیاستمداری که روز بروز با واقعیت 
های سخت سیاست در این ملک بیشتر آشنا شد و اگرچه از دل جناح راست 
بیرون آمد اما اندک اندک توانســت در زمره سیاســتمداران مستقلی درآید 
که بیرون از دعواهای جناحی به منافع ملی می اندیشــند. کاری بس دشــوار. 
آن هم برای مردی که دســت کم دو تن از برادرانش ســمت و سوی سیاسی 

آشکار و تندی دارند.
 فاصله گرفتن از سبب و نسب و برای خود هویتی مستقل تعریف کردن 
آن هم در عالم سیاست و به ویژه در این سرزمین امری است نزدیک به محال 

که علی لاریجانی به خوبی توانست از عهده آن برآید.
 اما به نظرم فصل درخشــان حیات علی لاریجانی بعد از رد صلاحیت 
های او آغاز شــد. البته که در ســرزمین عجایب هیچ چیزی قابل پیش بینی 
نیست. رئیس جمهور کنونی ایران گواه روشنی است بر این مدعا. شخصی که 
صلاحیتش برای صلاحیتش را برای شرکت در انتخابات ریاست جمهوری 
بگیرد و در کمال ناباوری بسیاری سکان دار ریاست قوه مجریه شود. خدارا 
چه دیدید. شــاید علی لاریجانی که دو دوره پیاپی رد صلاحیت شــده است 
تا مبادا به میدان پاســتور برســد چند صباح دیگر عهده دار کاری بزرگ شد. 

الخیر فی ما وقع. 
من اما فکر می کنم علی لاریجانی رد صلاحیت شــده به مراتب از علی 
لاریجانی سیاستمدار به معنای حرفه ای اش برای این مملکت مفیدتر خواهد 
بود. گواه این مدعا همین کتابی اســت که به تازگی به همت دانشــگاه تهران 
چاپ و منتشــر شده اســت. کتاب حقیقتا تالیف خود علی لاریجانی است. 
ایــن اتفاق را نباید دســت کم گرفت.  گفتم کــه علی لاریجانی جزو معدود 

سیاستمداران اهل کتاب است. 
کم نیســتند سیاســتمدارانی که پول داده اند و به اسم آن ها کتاب چاپ 
شــده. از شــعر و نثر. از تحقیق و پژوهش در حوزه فلسفه و مباحث نظری و 
ادبیات و طب و نجوم و تاریخ و ...الخ. لاریجانی اما کتابی را به رشته تحریر 
در آورده کــه حاصل تاملات او در حــوزه حکمرانی بوده. با نثر خودش. و 
مهم تر از همه تلاشــی برای پرُ کردن جــای خالی تئوری در حکمرانی. بی 
تعارف نظام حاکم پس از قریب به نیم قرن حکمرانی هنوز از حیث تئوریک 

بلاتکلیف است.
 هنوز با این شــعار بنیادین که قرار بــوده هویت این نظام حکمرانی را 
تشــکیل دهد تکلیفش معلوم نیســت: جمهوری اسلامی ایران. هنوز حد و 
حدود نقش مردم تعیین نشــده و درســت به همین دلیل اســت که یک بار 
انتخاباتی مثل 88 برگزار می کنیم و یک بار انتخاباتی مثل ۱۴00. در نســبت 
با اســلام هم همین قدر ماجرا مبهم اســت. هنوز نمی دانیم قرار است اسلام 
حداکثری را در جامعه پیاده کنیم یا اســلام حداقلی را.  به همین دلیل از یک 
طرف در ماجرای بانکداری به اباحه گری محض روی آورده ایم و از طرف 
دیگر در قصه حجاب هیچ رقمه حاضر نیســتیم کوتــاه بیاییم. حتی مفهوم 
روشنی از ایران به دست نیامده ایم تا مردم بدانند وقتی می گوییم ایران صرفا 
بــه حد و حدود مرزی پایبندیم و یا معیارهای دیگری در ذهن داریم. کتاب 
»عقل و ســکون در حکمرانی« تلاشــی است برای دســت یافتن به تعریف 

روشنی از حکمرانی.
نویســنده کتاب هم به آراء فلاسفه و متفکران ممتاز غربی توجه دارد و 
هم از حکمت و ادب فارسی غافل نیست. عدالت و آزادی و توسعه از دغدغه 
های مهم اوســت و با بررسی آراء ابن سینا، علامه طباطبایی و شهید مطهری 

سعی دارد تعریفی از حکمرانی خوب به دست دهد.
دربــاره این کتاب نکاتــی دارم که بماند به وقتــش. یعنی امیدوارم در 
خبرآنلاین فرصتی فراهم شود تا باحضور تعدادی از اهل فرهنگ و سیاست 
درباره این کتاب به تفصیل ســخن بگوییم. دســت به نقد خواندن این کتاب 
را به اهل سیاست و همه آن ها که دغدغه حکمرانی خوب دارند توصیه می 
کنم و امیدوارم دکتر لاریجانی به این زودی ها به ســاحت سیاست به معنای 
جدی و پرُمشــغله اش باز نگردد. دســت کم تا وقتی که بتواند جلد دوم این 

کتاب را روانه بازار کند.

سرویس سیاسی - عضو هیات رئیسه کمیسیون  برنامه و بودجه مجلس 
اجرایی شــدن طرح ســاماندهی کارکنان دولت را گامی در راستای برقراری 
عدالت دانســت و گفت که با اجرا شــدن این طرح وضعیت یک میلیون نفر 

تعیین تکلیف می شود.
الهــام آزاد با اشــاره به اطلاعیــه مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
خصــوص طرح ســاماندهی کارکنــان دســتگاه های دولتی اظهــار کرد: 
کارکنان شــرکتی سال هاســت که پیگیر حقوق به حق خود هســتند که در 
 همین راستا حذف شــرکت های واسطه گامی بلند در جهت اجرای عدالت 

خواهد بود .
وی افــزود: با توجه به این موضوع، مجلس یازدهم طرح ســاماندهی 
کارکنان دولت را تصویب کرد و بر مصوبه خود نیز پایبند ماند منتها این طرح 
در مجمع تشخیص با موانعی روبرو شد حال اینکه با اجرایی و قانونی شدن 
طرح ســاماندهی کارکنان دولت، یک میلیون نفر تعیین تکلیف شده و عملا 

عدالت برای این افراد محقق می شود.
این عضو هیات رئیسه کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پایان گفت: 
اینکه گفته می شــود اجرای طرح ســاماندهی کارکنان دولت بار مالی دارد، 
حرف ناصوابی اســت؛ این شرکت های واسطه ای کل مبلغ حق الزحمه افراد 
را از دولت دریافت می کنند و با کســورات به کارکنان پرداخت می کنند که 

باید این ظلم برچیده شود.

سرویس سیاسی -  استاندار 
کردســتان گفت: در مناطق مرزی 
از قدیم به صورت ســنتی مبادلات 
ریــز تجاری بین مــردم دو طرف 
مــرز وجود داشــته و این مســاله 
اجتناب ناپذیر اســت اما این ها باید 
نظام مند شــود تا مشکلی هم پیش 
نیایــد. اگر جلوی ایــن کار گرفته 
شــود مطمئنا مشــکلات معیشتی 
برای مرزنشــینان ما کــه بهترین 
حافظان مرزهای کشــور هســتند 
پیش خواهد آمــد در نتیجه دنبال 

راهکارهای قانونی هستیم که این قضیه هم نظام مند شود و هم متوقف نشود.
آرش زره تن لهونی استاندار کردستان درباره لزوم ایجاد وفاق ملی در اداره 
این استان عنوان کرد:  حتما برنامه ما هم در استان کردستان همان سیاست های 
دولت چهاردهم اســت که دولت وفاق ملی اســت. مــا از همه ظرفیت ها در 
استان استفاده خواهیم کرد و وحدت و انسجام ملی هم محور اصلی اقدامات 
و تصمیمات ما خواهد بود یعنی برنامه  اصلی دولت در استان کردستان، حول 

بحث تقویت وحدت و همگرایی و انسجام ملی خواهد بود.
اســتاندار کردســتان، درباره لزوم تامین امنیت مرزی در استان کردستان 
گفت: مردم شــریف غرب کشور و اســتان کردستان، در طول تاریخ، همواره 
به عنوان بهترین مرزداران و حافظان مرزهای کشــور عزیزمان ایران بوده اند و 
الان هم خود مردم بیشــترین نقش و همکاری را در کنار نیروها و دستگاهایی 
که وظیفه تامین امنیت استان ها و مرزهای ما دارند، بر عهده دارند و مشکلات 

جدی در این حوزه خدا را شکر نداریم.
وی افزود: خوشــبختانه، امنیت در استان کردستان در وضعیت مطلوبی 
قــرار دارد و مــا از همه مردم گرانقدر دعوت می کنیم که در ایام مختلف به این 
اســتان ســفر کرده و از زیبایی ها و ظرفیت های استان کردستان دیدن کنند. در 
حال حاضر، مشکلاتی در زمینه امنیت در استان وجود ندارد و همکاری مردم 

و نیروهای امنیتی، موجب تقویت امنیت عمومی و مرزی شده است.
زره تــن لهونی درباره تامین امنیت کوله بــران گفت: ما یک قانونی به نام 
قانون تجارت مرزنشینان داریم که منتظر ابلاغ آن هستیم. این قانون به تصویب 
مجلس شــورای اسلامی رسیده است ان شا الله به محض ابلاغ آیین نامه، آن را 
اجرایی خواهیم کرد. وی با اشاره به موضوع امنیت کوله بران گفت: در مناطق 
مرزی از قدیم به صورت ســنتی مبادلات ریز تجاری بین مردم دو طرف مرز 
وجود داشــته و این مســاله اجتناب ناپذیر است اما این ها باید نظام مند شود تا 
مشکلی هم پیش نیاید. اگر جلوی این کار گرفته شود مطمئنا مشکلات معیشتی 
برای مرزنشینان ما که بهترین حافظان مرزهای کشور هستند پیش خواهد آمد 
در نتیجه دنبال راهکارهای قانونی هســتیم که این قضیه هم نظام مند شــود و 
هم متوقف نشود و این مبادلات هم ادامه پیدا کرده و بلکه به صورت نظام مند 
گسترش هم پیدا کند و به تبع آن، وضعیت معیشتی و اقتصادی مردم مرزنشین 

نیز بهبود پیدا کند.

سرویس سیاسی -  قرار است با تصویب این قانون به مردم اجازه دهیم 
که تجمعات خود را به صورت مسالمت آمیز برگزار کنند تا هر تجمعی حمل 
بر مخالفت سیاســی یا مخالفت با نظام تلقی نشــود. مردم اجازه داشته باشند 

اعتراضات خود را در قالب تجمعات قانونمند به اطلاع مسئولان برسانند.
با آنکه در خبرهای رســمی اعلام شــده بود که قرار است »طرح نحوه 
برگــزاری تجمعات و راهپیمایی ها« در کمیســیون امور داخلی کشــور و 
شــوراهای مجلس مورد بررســی قرار گیرد اما اینطور که پیداســت هنوز 

کمیسیون به این موضوع رسیدگی نکرده است.
 از ســوی دیگر این طرح در ادامه لایحه دولت گذشــته است که با دو 
فوریت در هیئت وزیران تصویب شده بود اما این بار قرار است که به صورت 

طرح مطرح شده و به قانون تبدیل شود.
 ولی الله بیاتی، نماینده تفرش، آشــتیان و فراهان و سخنگوی کمیسیون 
امــور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس درباره این طرح بــا هم میهن به 

گفت وگو پرداخت که در زیر آمده است.
  طرحی که در کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای 
مجلس درباره »نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« مطرح 

شده، همان لایحه دولت قبل است یا تفاوت دارد؟
 در دولت قبل لایحه ای ارســال شــد اما دوباره در دستور کار کمیسیون 

قرار گرفت.
  چه مواردی در این طرح مطرح شده است؟

 در حال حاضر کمیســیون اولویت های دیگری دارد: »تاسیس سازمان 
ملی مهاجرت«، »اصلاح قانون انتخابات شــوراها و شــهرداران« و »تشکیل 
اســتان های جدید« پیش از این طرح در کمیسیون مطرح خواهد شد. پس از 
مواردی که برای کمیســیون اولویت دارد، طرح قانونمندکردن تجمعات در 

دستور کار کمیسیون قرار می گیرد.
  مهمترین موضوع مورد توجه نمایندگان در این طرح چیست؟
 قرار است با تصویب این قانون به مردم اجازه دهیم که تجمعات خود را 
به صورت مسالمت آمیز برگزار کنند تا هر تجمعی حمل بر مخالفت سیاسی 
یا مخالفت با نظام تلقی نشود. مردم اجازه داشته باشند اعتراضات خود را در 

قالب تجمعات قانونمند به اطلاع مسئولان برسانند.
  اینکه در آیین نامه مصوب دولت در ســال ۱۳۸۱ وجود دارد، 

چه نیازی است که وقت مجلس را به آن اختصاص دهیم؟
 وقتــی موضوعی به قانون تبدیل می شــود تمــام دولتمردان موظف به 
اجرای آن هستند. اما آیین نامه را دولت بعدی می تواند اجرا نکند. مجلس این 

موضوع را قانونمند می کند تا هر دولتی موظف به اجرای آن باشد.
  لایحه ای که از دولت به مجلس ارســال شــده بــود، با این 
مضمون بود که »مســئولانی که اجازه تجمعات را صادر نکنند با 
محرومیت هایی روبه رو خواهند شد.« آیا جریمه مسئولان خاطی 

در طرح مجلس هم وجود دارد؟
هنوز این طرح بررســی نشده اســت اما اگر به صورت قانون دربیاید و 
کســی از آن سرپیچی کند و از اجرای قانون خودداری کند، حتماً با تنبیهاتی 
روبه رو خواهد شــد. به ویژه این موضوع – تجمعات – که جنبه مردمی هم 

دارد.
  چگونگی درخواســت تجمع از سوی احزاب یا اصناف نیز در 

این طرح مشخص شده است؟
 بله. اتفاقاً به این مســئله اشــاره شــده که اگر گروه ها و جریان هایی 
درخواســت تجمع دارند باید مجوز اخذ کننــد. این اخذ مجوز به صورت 

صنفی یا جناحی است.
  درخواســت کنندگان تجمع بــرای تجمعات در داخل محوطه 

دانشگاه هم باید مجوز اخذ کنند؟
 آنها هم باید مجوز اخذ کنند. برای هر تجمعی باید مجوز صادر شود و 

نحوه صدور مجوز نیز در این قانون مشخص شده است.

سرویس سیاسی -  مسعود پزشکیان در جلسه 
بررســی آخرین وضعیت زیرساخت های حمل و 
نقل کشور و نیز کریدورهای منطقه ای پس از استماع 
سخنان وزیر راه و شهرسازی و دیگر مقامات ذیربط 
در خصوص وضعیت کریدورهای بین المللی ریلی 
و جاده ای کشور، بر تسریع در اجرای کریدور مرزی 
بــا جمهوری آذربایجــان و همچنین نهایی نمودن 
احداث کریدور شمال- جنوب تأکید کرد و گفت: 
با توجه به اهمیت این مسیر در تکمیل کریدورهای 
منطقه ای این پروژه باید هر چه سریع تر تکمیل شود.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره توافقات حاصل 
شده درباره تسریع در تکمیل مسیر شلمچه-بصره در 
جریان سفر اخیرش به عراق، اظهار داشت: این مسیر 
برای ما اهمیت فراوانی دارد و مقامات دولت عراق 
نیز بر تسریع در اجرا و تکمیل آن تأکید دارند؛ لذا باید 
همه تلاش خود را برای رفع موانع پیش روی تکمیل 

این پروژه به کار بگیریم.
پزشــکیان از وزارت راه خواست با همکاری 

سایر مسئولان مربوطه سناریوهای مطرح برای 
همکاری با روســیه در زمینه زیرساخت های 

حمل و نقل جاده ای و ریلی را نهایی کنند.
رئیــس جمهــور با اشــاره بــه اهمیت 
کریدورهای ترانزیتی اعــم از ریلی و جاده ای 
برای کشــور و تاکید سند چشــم انداز بر این 
موضــوع تصریح کــرد: در حوزه حمل و نقل 
اولویت ما افزایش ظرفیت اســکله ها، توسعه 
خطوط راه آهن و تأمین ماشــین آلات سنگین 
راه سازی است. در خارج از حوزه حمل و نقل 

نیز تأمین برق، تبادل گاز و ســپس توسعه صنایع و 
تبادل فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی در 

اولویت های بعدی قرار دارند.
پزشــکیان در بخش دیگری از سخنان خود با 

انتقاد از کیفیت اجرای برخی مسیرهای ریلی و جاده ها 
گفت: کیفیت مصالح به کار رفته در جاده ها در برخی 

مســیرها مناسب نیست و با توجه به اینکه تمرکز ما 
برای ترانزیت کالا در کشور از این مسیرهاست، باید 
کیفیت اجرای این مسیرها ارتقا یابد. رئیس جمهور 
با تأکید بر ضرورت سرمایه گذاری بخش خصوصی 

در حوزه های حمل و نقل اظهار داشــت: علاوه بر 
حوزه های ریلی و ساخت تجهیزات مربوط به حمل 
و نقل ریلی، مثل لکوموتیو، هم اکنون اسکله ها 
و بنادر ما هم ظرفیت های زیادی برای فعالیت 
بخش خصوصی دارد و حتی ســرمایه گذاران 
خارجی نیز می توانند در این حوزه فعال شوند.
در این جلســه فرزانه صــادق وزیر راه و 
شهرسازی، با اشاره به مذاکرات این وزارتخانه 
بــا طرف های روســی، گزارشــی از آخرین 
وضعیت توافقات و همکاری ها با این کشــور 
در زمینه اجرای زیرساخت های حمل و نقلی و 

کریدورهای منطقه ای ارائه کرد.
رئیس دفتر و معــاون اجرایی رئیس جمهور، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و معاون سیاسی دفتر 
رئیس جمهور از دیگر مقامات حاضر در این جلسه 

بودند.

ســرویس سیاســی -  با اینکه چند ماه تا 
برپایی اکســپوی ژاپن باقی نمانده، معاون صنایع 
دستی تهران با نگرانی از فرصت سوزی ها گفت: 
تلاشــش برای مکاتبه با ستاد نمایشگاه ها درباره 

معرفی صنایع دستی بی جواب مانده است.
به تازگی خبرگــزاری کیودو ژاپن گزارش 
داد کــه ایــران و پاکســتان از ســاخت غرفه در 
اکســپوی ۲0۲۵ ژاپن منصرف شده و به جای آن 
در غرفه هایی که توسط برگزار کننده رویداد آماده 

شده، حضور پیدا می کنند.
 X به A ایــران قصد دارد تــا غرفه را از نوع
تغییر دهد و پاکستان هم می خواهد این غرفه را به 
نوع C تغییر دهد. برگزارکننده قرار است ۹ غرفه 
اجاره ای تیپ ایکس بســازد، در حالی که تاکنون 
تنها ســه کشــور به جز ایران تصمیم گرفته اند به 

غرفه های تیپ ایکس نقل مکان کنند.
غرفه های نوع A یک جاذبه کلیدی هســتند 
که پیچیدگی های طراحی زیادی دارد و هزینه های 
در نظر گرفته شــده برای آنها مانند نیروی کار بر 
برنامه های ســاخت غرفه توسط شرکت کنندگان 
تأثیر گذار است. تا کنون ۵۱ کشور در حال برنامه 
 A ریزی برای ســاخت غرفه های خــود از نوع

هستند.
بیــش از ۱۶0 کشــور و منطقه و همچنین ۹ 
سازمان بین المللی تا ۱8 ژوئن، مشارکت خود را 
در این نمایشگاه که از ۱۳ آوریل تا ۱۳ اکتبر سال 
آینده در یومهشــیما، جزیــره مصنوعی در خلیج 

اوزاکا در نظر گرفته شده است، تأیید کرده اند.
با وجود اینکه ۱۶۱ روز تا برگزاری اکسپوی 
۲0۲۵ اوزاکا کانســای ژاپن زمان باقی مانده است 
اما هنوز متولیان برگزاری نمایشگاه های خارجی 
از کشــور صحبتی درباره برنامه ریزی های خود 

در این نمایشگاه نکرده اند.
این درحالی اســت که تا کنون ۷ جلســه در 
ستاد نمایشگاه های بین المللی پیرامون برگزاری 
این رویداد برپا شده است. از طرفی سایت مختص 
بــه پاویون ایران در این رویداد نیز گزارشــی از 

کیفیت حضور ایران ارائه نکرده است.
بــا این وجــود و در حالی که وزارت میراث 
فرهنگی نیز بخشــی از وظایف معرفی ایران را در 

این اکسپو دارد، هنوز اقدامی انجام نداده است. 
از ســویی نامه ای از طرف معصومه رضایی 
سرپرســت دفتــر هماهنگــی امــور اقتصادی 
اســتانداری کشور با موضوع هماهنگی های لازم 
برای حضور اســتان تهران در نمایشگاه اکسپوی 
ژاپن بخش هنرهای سنتی و صنایع دستی خطاب 
به مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاه های ایران 

نوشته شده است.
در این نامه آمده که اداره کل میراث فرهنگی 
استان تهران به دلیل نمایندگی و در اختیار داشتن 
اطلــس جامــع در تراز کیفــی و مطلوب از همه 
هنرهای سنتی و صنایع دستی برای حضور در این 
نمایشــگاه با تأمین آثار هنری و مدیریت اجرایی 
اعلام آمادگی کرده است و احسان دهقانی معاون 
صنایع دستی استان تهران را جهت هماهنگی های 
لازم در حوزه هنرهای ســنتی و صنایع دســتی 

معرفی کرده است.
در این باره احســان دهقانــی معاون صنایع 
دســتی اداره کل میراث فرهنگی استان تهران بیان 
کرد: این طور که مشــخص اســت پاویون ایران 
از مــدل A بــه X تغییر کــرده و پیمانکار ژاپنی 
قرار اســت صرفاً ساخت ســازه را انجام دهد و 
فضاســازی و دکور داخلی به عهده ایران اســت. 
چند ماه پیش مکاتبه ای با ستاد نمایشگاه ها داشتیم 

و درخواســت برگزاری جلســه را دادیم و اعلام 
کردیم که تهران بســته متنوعی از هنرهای سنتی 
اصلی ایرانی و صنایع دستی اختصاصی را دارد و 
می توانیم در شــرق آسیا که مخاطبان آن موضوع 
هنــر را خوب درک می کنند هــم افزایی مثبت و 

چشم گیری را ایجاد کنیم.
دهقانی بیان کــرد: وزیر میراث فرهنگی نیز 
یکی از اســتراتژی های خود را مبــارزه با ایران 
هراســی دانسته است. بنابراین باید از این فرصت 
طلایی استفاده کرد. چرا که اکسپو در مدت ۶ ماه 
بازدیدهای میلیونی دارد و از همه کشورها در آن 

شرکت می کنند.
وی افزود: شــرکت نمایشگاهای تهران که 
مجری برپایی پاویون ایران شده است باید بتواند 
به این جلســات ســرعت دهد اما به نظر می رسد 
در هفته های اخیر جلســه ای برگزار نشده است. 
امیدواریم این فرصت از دست نرود مانند اکسپوی 
دوبی یا قطر که فرصت ســوزی شــد و با وجود 
آنکه همه می گفتند کار انجام می شــود ولی سهل 
انگاری ها امتیاز حضور را از ایران گرفت. اما الان 
در فرصت باقی مانده می توان برنامه ریزی کرده و 
حتی برای برگزاری کارگاه صنایع دستی یا معرفی 

هنرمند اقدام کرد.
پیش از این، اکســپو ۲0۲0 دوبی برگزار شد 
و ایــران هم حضور یافت اما مدلی که ایران در آن 
شــرکت کرد، نه فعالان گردشگری را راضی کرد 
و نه هنرمندان صنایع دســتی را. به واقع اعلام شد 
که این پاویون نتوانســت آن طــور که باید ایران 
فرهنگی را معرفی کند. این درحالی است که دوبی 
نزدیک به ایران بود و مشــکلات ژاپن را نداشت 
ولی بی برنامگی و داشــتن چندین متولی موجب 

نابسامانی برنامه ها در پاویون ایران شده بود.

»عقل و سکون در حکمرانی« از برکات 
رد صلاحیت علی لاریجانی است

آزاد عضو هیات رئیسه کمیسیون  برنامه و بودجه مجلس مطرح کرد:

تعیین تکلیف یک میلیون نفر با اجرا 
شدن طرح ساماندهی کارکنان دولت

استاندار کردستان:

منتظر ابلاغ آیین نامه اجرایی قانون 
تجارت مرزنشینان هستیم

ولی  الله بیاتی سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور در مجلس:

با قانونی که در راه است تجمعات 
دانشگاهی هم نیازمند مجوز می  شود!

پزشکیان:

خارجی ها می توانند در اسکله های ایران 
سرمایه گذاری کنند

علاوه بر حوزه های ریلی و ساخت تجهیزات 
مربوط به حمل و نقل ریلی، مثل لکوموتیو، 
هم اکنون اسکله ها و بنادر ما هم ظرفیت های 
زیادی بــرای فعالیت بخــش خصوصی 
دارد و حتــی ســرمایه گذاران خارجی نیز 
می تواننــد در ایــن حوزه فعال شــوند.
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